








De Leidsevaart nadat Joop Slangen zich met het 

ontwerp heeft bemoeid: een veel beter zicht op het 

water, met respect voor het oorspronkelijke kadeplan 

van Alle Hosper

Bijzonderheid aan het ontwerp voor de Philharmonie: vormgever 

Karel Martens maakte een grafische bewerking van Klokken voor 

Haarlem, een compositie van Louis Andriessen. Deze grafische 

bewerking vormt de ornamentiek van de glazen gevel.

Eens sociale woningbouw, nu zeer geliefde (en prijzige) 

grote woningen aan de zuidkant van Haarlem: het 

tuinstadplan van architect J.B. van Loghem. Met een 

groene binnenplaats als verborgen oase.
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onder meer het bestaande winkelcentrum aangepakt, 

naar een plan van Jo Coenen.’ Terug in de binnenstad, 

in het Rozenprieel, laat Slangen een voorbeeld zien 

van een gemeentelijk gebouw dat hij zelf ontwierp: 

het buurthuis ‘De Tulp’. Juist omdat de buurt (na de 

stadsvernieuwing die hier is gepleegd) al een bont en 

kleurig karakter heeft, koos Slangen voor een neu-

traal, donkergrijs gebouw. ‘Maar wel in twee lagen, 

want anders krijg je zo’n paviljoentje. Deze buurt had 

een klein stadhuisje nodig, een plek waar mensen 

elkaar kunnen ontmoeten. Daarom hebben we die 

pet ook aan het gebouw gezet.’ Het meest zuidelijke 

puntje van de route bereiken we in Haarlem-Zuid, 

met het klassieke woningbouwplan van de Haarlemse 

architect J.B. van Loghem. Oorspronkelijk sociale 

woningbouw en enkele jaren geleden verkocht aan 

de bewoners. Gelukkig heeft de collectieve sfeer nog 

geen plaats gemaakt voor Gamma-hekken en andere 

rommel. Slangen: ‘De Vereniging van Eigenaren ziet 

daarop toe. Dit is zo’n bijzonder gebied, daar moet je 

een goed beheerplan voor hebben.’ Langs de Leidse-

vaart, die Haarlem verbindt met de duin- en bol-

lenstreek aan de zuidkant van de stad, laat Slangen 

nog even een staaltje van ‘net-op-tijd-ingrijpen’ zien. 

‘Landschapsarchitect Alle Hosper had hier een plan 

gemaakt voor de herinrichting van de kade. Maar na 

de uitvoering van de eerste fase was duidelijk: zo moe-

ten we niet verder gaan. Het concept was goed, maar 

uitvoering, detaillering en materiaalkeuze pakten niet 

goed uit. Het zicht op het water werd ontnomen door 

de hoge betonnen kadewand. Maar de tweede fase was 

al aanbesteed! Ik ben toen in een hok gaan zitten met 

ontwerper Arjen Karssen, de projectleider van de ge-

meente, de directeur van de aannemer en een man die 

alles van techniek wist.’ Het resultaat was – binnen 

een paar weken – een aangepast plan dat binnen het 

afgesproken budget paste en veel meer zicht bood op 

het water. ‘Soms maakt ook bij lange lijnen in de stad 

Joop Slangen

‘Als architect weet je waar je de oplossingen kunt 

zoeken. Dan moet je de mazzel hebben dat iedereen mee 

wil doen om zo’n plan haalbaar te maken.’



De uitstulpende gevel van de Toneelschuur. Mind you: onder 

en naast het gebouw is net genoeg ruimte gevonden voor de 

vrachtwagens die decors en andere zaken komen aanleveren. 

Over intensief ruimtegebruik gesproken.136 inspiring space



Slangen voerde menige discussie met ontwikkelaars 

over de noodzaak om grote buitenruimtes aan 

appartementen te hangen. In de compacte straten en 

stegen is dat inderdaad niet altijd een succes. 
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de uitvoering op detailniveau het verschil tussen goed 

en fout voor de komende 50 of 100 jaar! Nogmaals, als 

architect heb je dan het voordeel dat je weet waar je 

de oplossingen kunt zoeken. Dan moet je de mazzel 

hebben dat iedereen mee wil doen om zo’n plan haal-

baar te maken.’ 

Programma en vorm

Via het bijzondere Rijksmonument buitenbad De 

Houtvaart, fraai opgeknapt door architect Martien 

van Goor, na een lange strijd van de ‘Vrienden van de 

Houtvaart’, keren we terug naar de binnenstad, het 

tweede deel van de kennismaking met Haarlem. Dit 

deel van de route gaat te voet, aangezien de Haarlem-

se binnenstad prettig compact is. Ook hier is het ene 

na het andere plan in uitvoering gekomen, waaronder 

vier belangrijke cultuurgebouwen. Slangen: ‘Er komt 

nu veel meer van de grond dan een paar jaar geleden. 

Voorheen was de stemming: vernieuwing is achteruit-

gang. Dat kleeft toch een beetje aan dit soort steden. 

Maar die sfeer is in belangrijke mate verdwenen.’ De 

aanpak van het voormalige terrein van drukkerij Joh. 

Enschedé heeft hier stevig aan bijgedragen. Hier zijn 

de nieuwe rechtbank (Henket), de nieuwe Philharmo-

nie (Van Dongen) en de nieuwe Toneelschuur (Swarte 

en Döll) gebouwd. En er is openbare ruimte toege-

voegd, waaronder het Klokhuisplein. ‘Dit was de plek 

waar vroeger de bussen reden. Nu is het een plein dat 

aansluit op de Grote Markt, waardoor de kerk midden 

op het plein komt te staan en er veel meer samenhang 

is ontstaan.’ Een kwestie van goed programmeren en 

de juiste vorm zoeken, aldus Slangen. ‘De combinatie, 

daar gaat het om. Niet alleen een goede pleininrich-

ting, maar ook een goed restaurant in de aangren-

zende wand.’ 

Over de prettige sfeer in de Haarlemse binnenstad 

merkt Slangen op dat Haarlem een zekere verwant-

schap heeft met een stad als Maastricht: ‘Haarlem 

Joop Slangen

‘De combinatie, daar gaat het om. Niet alleen een 

goede pleininrichting, maar ook een goed restaurant in 

de aangrenzende wand.’

De verbetering van de openbare ruimte in de 

binnenstad maakt het mogelijk om op bepaalde 

plekken kleine nieuwe pleintjes te maken. ‘Een mooi 

terras erop en je bent in business.’

De Gedempte Oude Gracht is een van de plekken 

waar de openbare ruimte van Haarlem ingrijpend 

is verbeterd. De binnenstad krijgt een nieuwe 

‘vloerbedekking’, die zorgt voor meer samenhang.



Haarlem is hofjesstad, met een kleine twintig van deze 

intieme woongemeenschappen. Hier het Hofje van 

Oorschot aan de Kruisstraat, gebouwd in 1769 – over 

duurzaamheid gesproken.

En direct grenzend aan het Bakenesserhofje de nieuwste 

aanwinst van Haarlem: de Johannes Enschedéhof, naar 

ontwerp van Henk Döll en Joost Swarte. Eerder ontwierpen 

zij samen de nieuwbouw van de Toneelschuur.

Het Bakenesserhofje, gesticht in de 14de eeuw, maar 

de woningen zijn van later datum (17de eeuw). Met 

voorsprong het oudste hofje van Nederland. Het heeft 

nog niets van de charme en kwaliteit verloren.
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heeft een behoorlijke instroom gehad van Belgische 

protestanten, waaronder mensen als de stadsbouw-

meester Lieven de Key. Dat maakte van Haarlem 

een bourgondische stad.’ De openbare ruimte in de 

binnenstad krijgt een stevige impuls en recent is de 

Gedempte Oude Gracht opnieuw ingericht. ‘Daardoor 

krijgt de binnenstad meer samenhang. Alles trekt naar 

elkaar toe. Soms kun je dan met relatief kleine ingre-

pen een nieuwe plek maken, zoals bij de oversteek-

plaats van de Grote Houtstraat bij de V&D. We hebben 

daar net zo lang op zitten puzzelen met de verkeers-

ontwerper tot we het verkeer aan één kant konden 

situeren. De andere kant kwam daardoor vrij om een 

klein nieuw pleintje te maken. Een mooi terras erop 

en je bent in business.’    

Oud en nieuw

Onze indrukwekkende tocht door Haarlem krijgt  

een afsluiting met een bezoek aan enkele hofjes – 

Haarlem is een bekende hofjesstad – in zowel oude als 

nieuwe vorm. Slangen laat ermee zien dat er meerdere 

manieren zijn om in een stad aantrekkelijke buiten-

Joop Slangen 

‘Er komt nu in Haarlem veel meer van de grond 

dan een paar jaar geleden. Voorheen was de stemming: 

vernieuwing is achteruitgang.’

ruimte te maken. ‘Ik heb daar met ontwikkelaars wel 

de nodige strijd over gevoerd. Waarom moet je, als je 

al zoveel kwaliteit in de binnenstad om je heen hebt, 

ook nog eens appartementen met enorme balkons aan 

de openbare ruimte maken?’ Het hofje dat architect 

Henk Döll maakte samen met Joost Swarte, direct 

grenzend aan het mooie oude Bakennesserhofje, toont 

volgens Slangen aan dat het ook anders kan. En dat 

een oude stad als Haarlem zo met vertrouwen de  

toekomst tegemoet kan gaan.
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Om door te lezen
De verkenning van Haarlem kan op meerdere 

manieren plaatsvinden. Voor de ‘buitenlocaties’ is 

een fietstocht een prima keuze, voor de binnen-

stadsroute biedt de benenwagen het beste soe-

laas. Wie dan nog tijd over heeft, kan een bootje 

charteren en de stad vanaf het Spaarne ontdekken. 

Want vanaf het water is een stad altijd anders....

1 Station Haarlem 

 (het oudste en mooiste van Nederland)

2 Kantoor Slangen Hulsker Architecten

3  De Ripperda

4  Spaarne-oever

5  Nieuwe Energie

6  Droste

7  Spaarnoog

8  023-Haarlem

9  Buurthuis De Tulp

10 Leidsevaart

11 Grote Markt en omgeving

amsterdamse vaart

gedem
pte o

o
ster

sin
g

elg
r
.

oudew
eg

m
in

ckelersw
eg

kr
u
is

st
r
.

kr
u

is
w

eg

parklaan
nieuwe gracht

raamvest gasthuisvest kampervest

turfm
arkt

liviusstr.

binnenring

nicolaas beetsstraat

station
haarlem

grote
markt

11

1

2

3

7

6 5

4

schalkwijk

8

9

10

la
ng

e 
he

re
nv

es
t

sc
h
al

kw
ij

k
er

st
r
.

schipholweg

europaweg

hannie schaftstr.

pl
a
d
el

la
st

r
.

kr
u
is

to
ch

ts
tr

.

pr
in

s 
be

rn
h
ar

d
la

an

n
ag

tz
aa

m
st

r.

sp
a
a
r
n

d
a
m

se
w

eg

paul krugerstr.

ke
n
n
em

er
st

r.

schotersingel

verspronckw
eg

ki
nd

er
h
ui

sv
es

t

zi
jl

ve
st

w
il

h
el

m
in

as
tr

.

van
 eed

en
str

.
tempeliersstr.1e 

em
mastr

.

le
id

se
va

ar
t

le
id

se
va

ar
t

uit den bosstr.

zi
jl

si
n
ge

l

zijlweg

w
es

te
li

jk
e 

r
an

d
w

eg

julianalaan korte 
ver

spronckweg

g
ed

em
pte oude gracht

spaarne

koudenhorn

zomerkade

kenaupark

fr
ies

e v
arken

makt

sc
h

ot
er

w
eg

ke
n

n
er

m
er

b
r
u
g

noorderbrug

staten bolwerk
prinsen bolwerk

spaarne
ziekehuis

brouwerskade

westergracht

or
an

je
ka

de

kamperlaan

paviljoenslaan

d
r
ee

f

kl
ei

n
e 

h
o
u
ts

tr
.

kl
ei

n
e 

h
o
u
tw

eg

ja
n

ss
tr

. b
aken

esserg
rach

t

w
ag

en

weg

schouwtjeslaan

rustenburgerlaan

buitenrustlaan

florapark

Stad

Kleuren legenda

Gebied van de wandeling

Bijzondere gebouwen/pleinen etc.

Park 

Water

Route

lettertype straatnamen: fago regular caps
lettertype gebouwen, pleinen ect.: fago bold caps
corps: 5,5

let op! het woord straat wordt altijd afgekort in “str.”

Haarlem uit de lucht
Na het grote succes van Amsterdam On-

bewolkt, waarbij fotograaf Peter Elenbaas 

voor Het Parool elke zomer over de hoofd-

stad vliegt en het ene na het andere mooie 

luchtfotoboek aflevert, worden nu ook 

andere steden in beeld gebracht. Uitgeverij 

RoVorm heeft hier sinds 2005 haar 

specialisatie van gemaakt. Ook boven Haar-

lem heeft men gevlogen en 130 luchtfoto’s 

in deze uitgave gebundeld. Het hogere per-

spectief laat extra fraai zien hoe complex 

de Haarlemse binnenstad in elkaar zit, met 

een veelheid aan grote en kleine openbare 

ruimten (tot en met de stegen aan toe) 

en dito gebouwen. Ook wordt duidelijk 

op hoeveel plekken de afgelopen jaren de 

bouw van nieuwe projecten is gestart c.q. 

waar in de toekomst nog veel gaat gebeu-

ren, zoals bij het Deo Neo-project van AM, 

net ten noorden van het station.

Historische atlas van Haarlem
Duizend jaar Spaarnestad, het is niet niets. 

Haarlem is ontstaan in de twaalfde eeuw, 

op de plaats waar een oude zandrug en de 

rivier het Spaarne elkaar raken. Histori-

cus Ben Speet schetst in de Historische 

atlas van Haarlem, een uitgave in de reeks 

historische atlassen van uitgeverij SUN, de 

ruimtelijke ontwikkeling van de stad aan 

de hand van kaarten. In 35 hoofdstukken 

worden even zovele thema’s behandeld die 

van directe betekenis zijn geweest voor het 

aanzien van de stad.

(on)begrensd land
In (on)begrensd land, De transformatie 

van de stadsrand van Haarlem (uitgave van 

uitgeverij Thoth) schetst Frank Suurenbroek 

tot in detail hoe het overgangsgebied tus-

sen Haarlem en zijn omgeving gedurende 

de turbulente negentiende eeuw een 

transformatie onderging. Binnen de geheel 

eigen dynamiek van de stadsrand, waar 

de juridische en beleidsmatige controle 

het geringst is en de mogelijkheden voor 

individuen het hoogst, ontstonden in het 

negentiende-eeuwse Haarlem interessante 

conflicten tussen de verschillende belang-

hebbenden en grondgebruikers. 

LISA: vier visies op Haarlem 
en Thijs Asselbergs, stadsarchitect 
van Haarlem 1990-1994
Twee publicaties die teruggaan naar de 

tijd dat Joop Slangens voorganger Thijs 

Asselbergs de scepter van stadsarchitect 

zwaaide. Voor het project LISA (Landschap, 

Interieur, Stedenbouw en Architectuur) had 

Asselbergs banden aangeknoopt met de 

steden Groningen, Maastricht en Den Haag, 

waar begin jaren negentig volop sprake was 

van een bloeiend architectuurklimaat. Ver-

tegenwoordigers van deze steden hielden 

van september 1993 tot en met januari 1994 

lezingen in het Concertgebouw Haarlem en 

de Haarlemse Jazzclub. Hun inzichten zijn 

in deze publicatie gebundeld, aangevuld 

met de eigen visie van Asselbergs en de 

zijnen op de ontwikkeling van Haarlem.  

De tweede uitgave (geschreven door Cilly  

Jansen en uitgegeven door Architectura & 

Natura Press) beschrijft de relatief korte, 

maar daarom niet minder intensieve perio-

de waarin Asselbergs stadsarchitect was en 

er veel nieuwe plannen (Appelaar, Raaks) 

in Haarlem werden ontwikkeld. Plannen 

die tot veel lokale discussie leidden. 
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Dingen om te doen als je 
in Haarlem bent

Boeken over Haarlem (en nog 

veel meer) kopen bij Boekhandel 
De Vries
De Gedempte Oude Gracht voor de deur 

is compleet heringericht – ‘40 centimeter 

beton’, zo wist Joop Slangen te melden 

– en binnen is het heerlijk grasduinen in 

allerlei categorieën boeken. Daaronder een 

uitgebreide Haarlem-afdeling. Leuk aan de 

winkel, die over meerdere pandjes is ver-

deeld, is dat je echt een rondje kunt lopen. 

Voor de kinderen altijd leuk, ff rennen. 

Uiteraard ontbreekt de goede koffie niet.

Gedempte Oude Gracht 47

www.devriesboeken.nl

Verantwoorde cadeautjes kopen 
bij De wereld van Jansje
Een bijzonder initiatief van de Doopge-

zinde Gemeente in Haarlem en de Harte-

kamp Groep in Heemstede: De wereld van 

Jansje, een winkel in cadeauartikelen met 

ondersteunende horeca, die wordt gerund 

door cliënten van de Hartekampstichting 

(instelling voor geestelijke gezondheids-

zorg). Talloze vrijwilligers leverden een 

bijdrage aan de inrichting van de winkel, 

zoals de ontwerpers Piet Hein Eek, Hugo 

Timmermans en Lex Reitsma. Binnen wor-

den bijzondere wereldcadeaus verkocht, 

waaronder stoelen uit Zambia: ontworpen 

door Eek en vervaardigd door gehandicapte 

timmermannen. ‘Vrolijk en goed’ is terecht 

de lijfspreuk van deze winkel.

Grote Houtstraat 45

www.jansje.org

Hippe schoenen kopen bij Crocs
In een van de beroemdste straten van Ne-

derland – met dank aan Monopoly – is een 

megastore van de populaire schoenenwin-

kel Crocs gevestigd. Anyone who is anyone 

loopt tegenwoordig op deze instappers, die 

al weer veelvuldig door de concurrentie 

zijn gekopieerd. Het origineel blijft echter 

het origineel en in deze winkel met de al-

lure van een flagshipstore zijn de Crocs er 

in alle maten en kleuren.

Barteljorisstraat 10

www.crocs.nl

Architectuur kijken bij het ABC
Het ABC Architectuurcentrum Haarlem is 

een van de oudste architectuurcentra 

in Nederland. De plek van het cen-

trum is prachtig: in een monumentaal 

pand, schuin tegenover het Frans Hals 

Museum. De programmering is divers: 

exposities, lezingen, manifestaties,  

fotografie en een speciaal programma 

voor de kinderen. Het ABC weet boven-

dien een mix te vinden tussen onder-

werpen die een groot publiek aanspre-

ken – zoals een tentoonstelling van 

Wijn proeven en kopen bij 
Teets’ wijnen
Tegenover het kantoor van Architectuur-

centrale Thijs Asselbergs, net even buiten 

het centrum aan het Lorentzplein, is de 

wijnwinkel van Michiel van Tetering geves-

tigd. Hij staat bezoekers op zaterdagmiddag 

en op afspraak te woord en geeft ze advies 

over het edele druivennat. Ook is Teets’ het 

adres voor het geheel verzorgen van kook-

workshops, besloten diners en wijnproeve-

rijen. Wel zorgen voor een Bob die u terug 

naar huis kan en wil rijden. 

Lorentzplein 2a

www.teets.nl

Eten, drinken en slapen 
bij Stempels
Aan een van de nieuwste pleinen van Haar-

lem, het Klokhuisplein, is Stempels gevestigd, 

in de voormalige gebouwen van drukkerij 

Joh. Enschedé. Martijn Franzen en Frans van 

Cappelle kochten de monumentale panden in 

2005 en met hulp van architect Yske Braaksma 

(Braaksma & Roos) wisten ze in een jaar tijd 

de combinatie van brasserie, café, restau-

rant en hotel te realiseren. Een prestatie van 

formaat. 

Klokhuisplein 9

www.stempelsinhaarlem.nl

beroemde gebouwen in bouwplaatuit-

voering – en thema’s die interessant 

zijn voor de vakgenoten. 

Groot Heiligland 47

www.architectuurinhaarlem.nl
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